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El Blues 
a casa nostra

Amadeu Casas 
Blues a Go-Go

Jordì Aznar

A m b  el reporta tge  de I’ ùltim  Q uadern  ed ita i, co rresponen t al 20è an iversari 
d ’ aquesta  p u b lica c ió  i d e d ic a i al g ru p  H AR M Ó N IC A  ZÚ M EL BLUES BAND, vol- 
d riem  in ic ia r una nova tem àtica  del Blues, fen t re fe rèncla  a nom s de  so lis tes o 
g rups  de  casa, és a d ir de  C ata lunya, que  Intenten, am b m es o m enys fortuna , 
ob rir-se  pas en aques t d ifíc il món de la m úsica, p rin c ip a lm e n t de  la bona m úsica , 
aque lla  en la qua l, a pa rt de ten ir una tè cn ica  con tras tada , fa fa lta  una bona dosi 
de “fe e lin g ” p e r exp ressa r fid e lm e n t to t allò que  su ri de d ins teu.

Partint doncs  d 'aquest punt, hauriem  
d es ta r d a c c rd  en a firm ar que  el Sr. 
AM ADEU CASAS, gu ita rris ta  de  b lues 
des de  fa m olts anys, és el màxim  
exponen t d 'aquest estil I d 'aquest ins- 
t ' jm e n t  a c tja lm e n t al nostre pais, 
sense cap dpus de dub te ; des  de ls  
seus p r in c io is  to c a n t a ca sa  am b 
am ies, més tard ac tuan t am b les d ife - 
rents bandes p e r les qua is  ha anat 
passant i f lre lm e n t am b els 2 ùltim s 
g 'u p s  en els que  co m p a g in a  la seva 
tasca  com  a m ùsic  (Bues a Go Go i 
T ando o ri Leno ir) i ro d e ja t d 'a ltres 
r ù s ic s  de ocimera fila ens fa xa la r 
co n tinuam en t en un m erave llós repàs 
en el so i les fo rm es més pures del 
b lues de ls  40,50 I 60.

Ès pe r a ixc que  vam  vo le r que  fos eli 
r a te ix  qui ens exp liqués  una m ica la

historia del seu idill am b el b lues i les 
seves in fluéncies m usica ls  al respecte  
i que  to t segu it reprodu im .

En quin moment de la teva vida te ’n 
vas adonar que volies ser músic i 
concretament de blues?

Doncs des que vaig com engar a tocar 
la guitarra, ja vaig veure c iar que el que 
volia era tocar blues; I el vaig descobrir 
quan era m o ltjove  grácies ais RCLLING 
SIGNES i a tots aquells grups británics 
de RHYTHM & BLUES dels anys 60 I 
que van ser tot un “ boom ”.

Es curios el fet de que la majoria de 
gent i músics daquest país, com és 
el teu cas, van descobrir el blues de 
la mateixa forma, o més ben dit, de la 
matelxa font: els grups británics deis 
60. P erqué?

Per una raó fonam enta l I que  és el fe t 
de que no ten ies m assa opc io n s  més: 
no a rribava  p rá c tica m e n t res a Es- 
panya  en a q u e lls  te m p s  re fe re n t a 
a q u e s t tip u s  de  m úsica . Jo re co rd o  
que  quan  lleg ia  e ls c ré d its  de  m olts 
tem es d e is  R C LLIN G  S IG N E S , els 
nom s de ls  c o m p o s ito rs  respon ien  a 
D IXGN, BURNETT etc. I que  p e r a mi i 
la m ajoria  de la g e n t eren to ta lm en t 
d e sconegu ts ; més ta rd  em va ig  assa- 
b e n ta r que  e lls  e ren e ls a u tè n tic s  
“ b luesm en” que  havlen co m p o sâ t els 
tem es o rig in a ls -ais qua is  fern referèn- 
oia; uns anys d e sp rés  quan co m p ra 
va d iscs  de CREAM (la prim era  su p e r
banda  que va fo rm ar ERIC CLAPTGN 
d e sp rés  d 'abandonar els BLUESBRA- 
KERS de l Sr. JG HN  MAYALL I els 
YARDBIRDS) seguía  lleg in t en els crè -



d its  els m ate ixos nom s de  DIXON , 
BURNETT etc. A q u e s t fe t em va c rid a r 
m olt l'atenció i va ig  in ten ta r investiga r 
sobre  ells i va se r quan va ig  co m p ro 
va r que  era  m olt d ifíc il a co n se g u ir 
in fo rm ac ió  I m ateria l o rig ina l daques ts  
m úsics.

/ quin va estar, un cop descoberts, 
el prim er “bluesm en” negre del que 
vas tenir referèn- 
cies musicals de 
primera mà, és a 
dir, quin músic de 
blues és el que 
recordes baver  
escoltat p e r pri
mera vegada?

Va ser JO H N  LEE 
HOOKER, jo  tenia 
ca to rze  anys i com  
et po ts  im a g in a r 
d e s p ré s  dTiaver 
e sco lta t eis STO
NES, JO HN MA- 
YALL e tc . q u a n  
va ig  e s c o lta r  a 
l'au tèn tic  JO H N  
LEE HOOKER, no 
va ig  en tendre  res; 
a ix ô é s e l BLUES? 
em p regun tava ; i 
va se r p o s s ib le  
te n ir  re fe rè n c ie s  
m us ica ls  d a q u e s t 
senyor perqué pro
b a b lem en t va es
ta r lu n ic  de  qu i 
p o d ie s  tro b a r a l
g ú n  tip u s  de  m a te ria l d is c o g rà fic , 
b à s icam en t p e rqué  un a ltre m úsic, 
aquesta  ve g a d a  b lanc, m olt co n e g u t 
d e ls  anys  60, a n o m e n a t JO H N N Y  
RIVERS , li va d e d ic a r un tem a anom e
nat O D A A  JO HN  LEE HOOKER, que  
om plia  to ta una cara  del d isc , que  va 
ten ir m olt d é x it al m erca ti aquesta  era 
la raó p e r la qua l va es ta r poss ib le  
a c o n s e g u ir pa rt de  la d isco g ra fia  
d a q u e s t au to r o rig ina i; m é s ta rd  , va ig  
anar a Franga i em va cau re  a les 
m ans un d isc  d ’ un a ltre “ b luesm en” 
o rig ina i, aquesta  ve g a d a  es trac tava  
de l gu ita rris ta  texà LIG H TNIN G  HOP
KINS, i en esco lta r-lo , em va ig  adona r 
que  to t allò ja  com engava  a ten ir un 
ce rt sen tit p e r a mi; notava que  sobria  
to t un mon nou i a pa rtir d 'aqui va ig

en tra r de p ie en el b lues m és pu r co m 
posâ t i in te rp ré tâ t pels seus autors o ri
g inals.

/ referent a aquest mon del blues 
que per fi vas descubrir i entendre, 
què és el que et va fer decidir per la 
guitarra corn a instrument, i no 
fharmànica per exemple?

La casua lita t; la meva ge rm ana tenia 
una gu ita rra  espanyo la  i am b la qual

va ig  p o d e r com enga r a p ra c tic a r a 
casa am b els am ies, fins que, am b el 
meu p rim e r sou, m e ’n va ig  p o d e r co m 
p ra r una d é léc trica , de la guai ja  no he 
p o g u t p re sc ind ir-ne  mai més; sóc un 
a fic iona t em pedre 'ít de la gu itarra , tan t 
com  a instrum ent m usica l, com  a 
m ob le  d e co ra tiu ; m encan ta  c o lle cc io - 
nar-les i de m om ent en d isposo  de  14.

/ quina marca era aquesta primera 
guitarra eléctrica que et vas comprar 
amb el teu prim er sou com has dit, 
una FENDER ?

En abso lu t; la FENDER em va cos ta r 
m olt de  tem ps a ten ir-la  , ja que  en 
aque ll tem ps no em pod ia  perm etre  
aques t tipus  de  “ luxe”, la va ig  a conse 
g u ir uns quan ts  anys més ta rd  quan

va ig  en tra r a fo rm ar part corn a g u ita 
rris ta  de  la H A R M O N IC A  ZÚ M E L 
BLUES BAND i es trac tava  duna  FEN
DER STRATOCASTER.La m eva p rim e 
ra gu ita rra  e léc trica  era una ECO, de 
cos sò lid , am b tres pastilles  i m olt sen- 
zilla: un tem ps de sp ré s  ja  va ig  a co n 
se g u ir ten ir la p rim era  gu ita rra  de  qua- 
litat, p e r d ir-ho  d 'a lguna m anera. Es 
trac tava  duna  G IBSO N 345, que  e n ca 

ra u tilitzo de  tan t en 
tant, to t i que  jo  em 
sen to  m o lt m és 
còm ode tocant am b 
la STRATOCASTER 
O bé am b la G IB 
SON de caixa.

/ amb aquesta 
ECO supersenzilla 
que tenies al princi
pi, m ’imagine que el 
que feies era inten
tar aconseguir a- 
quells “riffs” i acords 
que tu escoltaves 
dels músics origi
nals, oi?

E v i d e n t m e n t :  
b à s icam en t in ten ta 
va treure el so de 
m úsics corn B.B. 
K IN G  i ALB E R T 
KING .

/ quan et sembla- 
va haver-ho acon- 
seguit déviés al.lu- 
cinar, no és cert?

I tan t que  si; e t d iria  més, estava con- 
vengu t que  sonava igual la m eva g u i
tarra que  les seves: TOCO COM ELLS, 
TOGO COM  ELLS, em  re p e tía  jo  
m ate ix una i a ltra ve gada , però certa - 
m ent ara m àdono que  mai he aconse- 
gu it im itar-los.

Quina ha estât la primera banda o grup 
en la que vas tocar per primer cop?

Érem 4 am ies , no sabíem  ni a finar 
els instrum ents i fé iem  “so los” am b una 
sola co rda ; la ve rita t és que  no en teni- 
em ni idea, fins que  un d ia  el pare  d'un 
de ls  m eus co m panys  que  tocava  la 
flauta, ens va ensenyar corn a fina r la 
gu ita rra ; m és ta rd  ens vam  a d o n a r que  
tam bé  existien els aco rd s  que  to t allò 
sanava co m p lica n t cada  ve g a d a  més.
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Podríem dir, dones, que la teva pri
mera banda amb “cara I ulls” va estar 
la H A RM O N IC A ZÚ M EL BLUES  
BAND?

Corn a banda estab le  de blues, si, jo  
ja havia to ca t b lues ante rlo rm en t però 
sem pre de m anera puntual, va ig  fo r
m ar un trio  que s'anom enava AM ADEU 
C ASAS BLUES BAND , I to cà ve m  
aquest tipus  de m úsica, però no sona
va m assa bé ja  que  to t i posar-h i molta 
vo lu n ta t, ens fa lta va  la tè c n ic a  
necessària  per to ca r de form a decent; 
ta m b é  va ig  fo rm a r p a rt du n a  a ltra  
banda  que tocàvem  “ H eavy” ; jo  els hi 
va ig d ir que  nom és tonava blues. I ells 
van d ir: dones tocarem  blues. I ho 
fè iem  a dap tan t to t el seu repertori, això 
passava a fina ls de ls anys seixanta I a 
p rinc ip is  de ls  setanta, però tam bé he 
passâ t pe r g rups  d'altres estils com  el 
rock I am b a lguna banda que tocava 
“p a c h a n g a ”, és a d ir, m ús ica  m olt 
co m e rc ia l p e r b a lla r en les tes tes  
majors; jo  el que  voila era tocar, i no 
sem pre  pots fer-ho en el g rup  que tu 
vo ld ries  ni to ca r restii de  m ùsica que 
fag radaria , per tan t fhavies d 'adaptar a 
les c ircum stànc ies , si vo iles estar en 
actiu. I la verita t és que  ara ho agrae i- 
xo m oltissim  perqué he aconsegu it una 
experiènc ia  I una “so ltu ra ” que no tin- 
dria  si mbiagués q ueda t a casa tocan t 
b lues jo  sol .

Tam bé va ig  fo rm ar part dun g rup  
anom enat LOS LESTERS, que  feien 
RHYTHM & BLUES I vers ions de ls  se i
xanta, am b JOSEP M. MERCHAN al 
ba ix  I JUAN LINARES a la batería; més 
ta rd  vaig entrar a fo rm ar part de la ja 
c o m e n ta d a  H A R M Ó N IC A  ZÚ M EL 
BLUES BAND, su b s titu in t al RICKY 
SABATÉS, que  sTiavia trenca t el braç, I 
aqu i em vaig q u e d a r uns quants anys, 
ja  que al ser una banda to ta lm ent esta 
ble corn he d it anteriorm ent, jo  pod ia  
fer el que més desitjava: to ca r b lues de 
form a con tinuada  I a més a més vaig 
p a rtic ip a r corn a gu ita rris ta  del g rup, 
en aquella  fan tàs tica  g ravac iò  del d isc  
STRATTO BLUES, ju n ta m e n t am b 
a ltres  g ra n s  m ùs ics  com  AU G UST 
THARRATS, CARLOS SEGARRA (los 
R ebeldes) LOTI LEWIS I d'altres.

P er cert, ja  que has anom enat 
A U G U S T  THARRATS, hem de pun- 
tualitzar que sem bla ser que va

estar el pianista daquest estil de 
m úsica que m és et va impressionar, 
no és aixi?

Ja ho crée que si; jo  mai havia sentit 
to ca r el p iano de la m anera que ho feia 
el THA (nom artis tic  de l'August), en p ri
m er Hoc pe rqué és m olt purista, això 
vol d ir que toca  respectan t les form es 
més c làss iques d 'aquest tipus de m úsi
ca I al m ateix tem ps té un sentit del 
ritme, de la m elodia I un “fe e lin g ” gens 
habituai en aquests  tipus  de m ùsics, 
és to t un priv ileg i i un p laer to ca r am b 
un p ian ista  del nivell I la qua lita t de 
l'August.

/ després de iexperiéncia amb la 
banda del ZÚMEL, quin va ser el pas 
següent?

Vaig to ca r am b els BLUES MESSEN
GERS, am b la BIG M AM A MONTSE al 
capdavan t, to t i que  al p rinc ip i ens 
fé iem  d ir BLUES REUNION, més tard 
vam  ad o p ta r el nom defin itiu  de BLUES 
MESSENGERS, quan vam  inco rpora r 
a la banda el DANI N EL.LO (saxofonis- 
ta i harm onic ista) i el XAVI VILLAVE- 
C H IA  (saxo fon is ta ); e sp o rá d ica m e n t 
tam bé s'afegia a to ca r am b nosaltres 
l'harm onicista m allorqu i VÍCTOR URIS; 
era l'època en qué tocàvem  ass idua- 
m ent a LA BOITE, am b m olt d'éxit de 
p ú b lic  in téressât en el b lues; vam  g ra 
va r un d isc  i en tiñe m olt bon record, 
després  vam  a feg ir nous m em bres, 
am p lian t el g rup  am b gen t oom  FRAN- 
CESC CAPEELA ais tec la ts  i JULIAN 
VAUGHAN (que havia to ca t am b B.B. 
KING) a la batería, a més a més tam bé 
vam inco rpora r un trom bò i una trom 
peta; poc després  vam g rava r un altre 
d isc, aquesta  vegada  en d irecte . C ree 
que és el m illor que  hem fe t fins ara.

Quan vas abandonar els BLUES  
MESSENGERS, quin va estar el teu 
nou projecte abans de dedicar-te a 
formar els BLUES A GO GO i com
paginar aquesta formació amb una 
altra com TANDOORI LENOIR?

Es tractava  d'un trio  de m ùsics, sense 
batería, a restii de  NAT KING COLE I 
que  s'anom enava AM A D E U  CASAS 
BLUES I CIA, am b el LLUIS C O LO M A 
al p iano i ei DAVID M ENGUAL al baix; 
tocàvem  en pia intim ista els d ium en- 
ges al vespre  a LA BOITE; més ta rd  hi 
va haver canvis al g rup: vam inco rp o 

rar la batería am b el XAVIER MAURE- 
TA, I l'ALEXIS CUADRADO  va substitu ir 
el DAVID M ENGUAL al baix, ja  que  
aquest tenia m olts com prom isos. Vam 
passar de trio a quarte t I la idea va ser 
recupe ra r una m ica el b lues de ls  40 I 
50, quan la gu ita rra  e léc trica  era una 
novetat; això s ign ificava  fo rçosam ent 
dona r a conè ixe r la m ùsica, en aquest 
cas el blues, del m ùsic que, p ro b a b le 
ment, ha estâ t la meva in fluència  més 
notable: la del gu ita rris ta  texà T- BONE 
WALKER, tam bé fèiem  vers ions d'altres 
gu ita rris te s  c là ss ics  d 'aquest tem ps 
com  PEE WEE CRAYTON , LOW ELL 
FULSON, B.B. KING o FREDDIE KING, 
pe r exem ple; tam bé, de tan t en tant, 
tocàvem  en acùstic  ve rs ionant a ltres 
in fluèneies m eves en aquest cam p  del 
b lues, corn eren L IG H TN IN G  HOP
KINS, que  ja  he anom enat al com ença - 
m ent de l'entrevista, BIG BILL BRO- 
ONZY I el gran ROBERT JO HNSO N; 
pa ra le la m e n t, am b  l'AUGUST TH A 
RRATS i el DANI N EL.LO parlàvem  
que seria m olt in téressant recupera r 
una m ica el sw ing i l'estil d 'aquelles 
bandes de RHYTHM & BLUES, BLUES 
I JAZZ de ls  50 I 60; és per aixè que  es 
va fo rm ar l'altra banda de TANDOORI 
LENOIR, to ta lm ent instrum enta l, on 
tocàvem  i segu im  tocan t purem ent per 
p laer, p e rq u é  ens e n ca n ta  a q u e s t 
tipus  de m ùsica.

Quant a projectes discogràfics, qué 
ens pots dir?

Bé, de  m om ent ja  ha sortit el meu p ri
m er treba ll am b els BLUES A  GO GO, 
que  ha e s tâ t un som ni lla rg a m e n t 
d es itja t I del qual em sento  m olt o rgu - 
llòs; si to t va bé espero  treure  un 
segon  d isc  tan avia t com  em siguí 
p o s s ib le ; q u a n t a is TAND O O R I 
LENOIR, la cosa  està m olt m és d ifíc il 
ja  que  al ser un g ru p  to ta lm en t instru 
m ental, el p ù b lic  in té ressâ t és m olt 
rédu it i les d isco g rà fiq u e s  no sem blen  
m assa in te ressades en aques t estil, 
però  seria m erave llòs que  a lgún  d ia 
poguéss im  g rava r a lguna cosa.

Esperem  que  s igu i a ix i I t'agra im  
festona que  ens has d ispensâ t, fins 
aviat.


